

Afganistan

Afganistan’a Özgü Aylık Menşe Ülke Bilgisi (MÜB) Güncellemesi

Komşu Ülkelerdeki Afganların Durumu

Mart 2025

İçindekiler

Afganistan’da Genel Güvenlik Durumu Değerlendirmesi ve İnsan Hakları Sorunları.....	2
Uluslararası ve Hükümetlerarası Organizasyonlar	2
Devlet Kurumları	3
Sivil Toplum Kuruluşları.....	5
Medya	6
Araştırma Kurumları.....	9
Komşu Ülkelerdeki Afganların Durumu, Sınır Ötesi Hareketler ve Gelişmeler	10
Uluslararası ve Hükümetlerarası Organizasyonlar	10
Devlet Kurumları	10
Medya	11

Afganistan'da Genel Güvenlik Durumu Değerlendirmesi ve İnsan Hakları Sorunları

Uluslararası ve Hükümetlerarası Organizasyonlar

- **Birleşmiş Milletler Çocuklara Yardım Fonu (UNICEF), Afganistan'da yeni okul yılı başlarken 400,000 kız çocuğunun eğitim hakkından mahrum kalmasıyla toplam sayı 2.2 milyona çıktı, 21 Mart 2025:**

<https://www.unicef.org/press-releases/new-school-year-starts-afghanistan-almost-400000-more-girls-deprived-their-right>

Afganistan'da yeni okul yılı başlarken, kız çocuklarına getirilen ortaöğretim yasağı üçüncü yılına girmiştir. Bu karar, milyonlarca Afgan kız çocuğunun geleceğine zarar vermeye devam etmektedir. Bu yasağın 2030 yılına kadar devam etmesi halinde dört milyondan fazla kız çocuğu ilköğretim sonrası eğitim hakkından mahrum kalmış olacaktır. Bu kız çocukları ve Afganistan, yıkıcı sonuçlarla karşı karşıya kalacaktır. Yasak, sağlık sistemini, ekonomiyi ve ülkenin geleceğini olumsuz yönde etkilemektedir. Daha az kız çocuğunun eğitim alması dolayısıyla kız çocukları için çocuk yaşta evlendirilme riski daha yüksektir. Bu durum, refahları ve sağlıkları üzerinde olumsuz etkilere yol açmaktadır.

Ek olarak, ülkede nitelikli kadın sağlık çalışanı sıkıntısı yaşanacak, bu durum hastalar için hayati tehlikeye yol açacaktır. Kadın doktor ve ebe sayısının azalmasıyla kız çocukları ve kadınlar, ihtiyaç duydukları tedaviyi ve desteği alamayacaktır. Ek 1,600 anne ve 3,500'ün üstünde yenidoğan ölümü yaşanması beklenmektedir.

- **Dünya Sağlık Örgütü (WHO), Afganistan'da WHO destekli tesislerin yüzde sekseni, Haziran itibarıyla kapanma riskiyle karşı karşıyadır, 17 Mart 2025:**

<https://www.emro.who.int/media/news/eighty-percent-of-who-supported-facilities-in-afghanistan-risk-shutdown-by-june.html>

Dünya Sağlık Örgütü (WHO) Afganistan, fon yetersizliği nedeniyle ülkedeki WHO destekli temel sağlık hizmetleri tesislerinin %80'inin kapanabileceği, kadınlar, çocuklar, yaşlılar, yerinden edilmiş kişiler ve geri dönenler gibi hassas nüfus gruplarının da arasında yer aldığı milyonlarca kişinin kritik sağlık hizmetlerine erişimini kaybedebileceği yönünde derin endişelerini dile getirmiştir.

4 Mart 2025 itibarıyla, fon yetersizliği nedeniyle 167 tesis kapanmış, 25 vilayette 1.6 milyon insanın hayat kurtarıcı sağlık hizmetlerine erişimi kesilmiştir. Acilen müdahalede bulunulmaması halinde 220'den fazla tesisin Haziran 2025 itibarıyla kapanması ihtimali bulunmaktadır. Bu durum, 1.8 milyon Afganı temel sağlık hizmetlerinden yoksun bırakacaktır. Mevcut durumdan en kötü etkilenen bölgeler olan Kuzey, Batı ve Kuzeydoğu Afganistan'da sağlık tesislerinin üçte birinden fazlası kapanmış, çok yakında bir insani krizin yaşanabileceği yönünde endişelere yol açmıştır.

- **Birleşmiş Milletler İnsan Hakları Konseyi (HRC), Sözde "Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Kanunu" üzerine çalışma; Afganistan'da İnsan Hakları Durumu Özel Raportörü Richard Bennett'in Raporu [A/HRC/58/74], 12 Mart 2025:**

<https://undocs.org/en/a/hrc/58/74>

Mevcut çalışmada, Özel Raportör, hükümleri, geniş kapsamlı insan hakları ihlalleri ve yıkıcı etkileri ve sonuçları dahil olmak üzere Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Kanunu üzerine bir analiz sunmaktadır. Özel Raportör, kanunu Taliban politikaları bağlamında ele almakta, grubun ülke kontrolünü yeniden ele geçirmesinden bu yana artan baskının gidişatını açıkça belirtmekte ve grubun 1996-2001 yılları arasındaki gerici hükmüyle paralellikleri gözler önüne sermektedir. Böylece, Özel

Raportör önceki uyarılarını bir kez daha doğrulamaktadır: Afganistan artık, kurumsallaşmış toplumsal cinsiyete dayalı ayrımcılık sisteminin, toplumsal cinsiyete dayalı zulüm suçu dahil insanlığa karşı suç teşkil eden baskının ve tahakkümün merkezidir. Özel Raportör, grubun, Afganistan halkının hayatları üzerindeki kontrolünü adım adım ve sistematik biçimde güçlendirişini, halihazırda vahim durumun yüksek ihtimalle daha da kötüleşeceğini ortaya koymaktadır.

Devlet Kurumları

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 31 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw14-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=2

Basında yer alan haberlere göre 21 Mart 2025 tarihinde, Helمند'in Grishk şehrindeki bir pazar alanı yakınında bir patlama yaşanmıştır. En az 17 kişi yaralanmış ve Leşkergah şehrinde hastaneye kaldırılmıştır. Patlamaya, bir aile anlaşmazlığı nedeniyle atılan bir el bombasının yol açtığı söylenmektedir.

Raporlara göre Taliban'ın Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Bakanlığı uygulayıcıları gece devriyeleri gerçekleştirmekte, sokakta karşılaştıkları vatandaşları gözaltına alarak Ferah şehrinde namaz kılmaya zorlamaktadır. Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Bakanlığı uygulayıcılarının ayrıca, Şii topluluğu mensuplarına gece sokağa çıkmamalarını söylediği de bildirilmiştir. 23 Mart 2025 tarihinde, kimliği bilinmeyen silahlı saldırganlar, eski bir İçişleri Bakanlığı görevlisi olan Hasan Jabar Khel'i, Kabil'in Shakardara mahallesinde vurarak öldürmüştür. İnsan hakları aktivisti Nemat Sadat'ın belirttiği üzere iki Afgan LGBTİ+ aktivisti, Taliban yetkilileri tarafından Kabil Uluslararası Havalimanı'nda tutuklanmıştır. Afganistan Gazeteciler Merkezi'nin (AFJC) belirttiği üzere Taliban, canlı varlıkların görüntülerini yayınlama yasağını Bedaşan, Bağlan ve Nimruz vilayetlerini kapsayacak şekilde genişletmiştir. Yasak, mevcut olarak 10 vilayeti kapsamaktadır.

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 24 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw13-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=3

Afganistan Bağımsız İnsan Hakları Komisyonu'nun (AIHRC) yerini alan kuruluş Rawadari'nin yıllık raporuna göre 2024 yılında, 40 kadın ve 101 çocuk dahil olmak üzere 544 kişi öldürülmüştür. Yedi kadın ve 60 çocuk dahil olmak üzere 224 kişi de yaralanmıştır. Rapora göre söz konusu kayıplara hedefli bombalı saldırılar, intihar saldırıları, patlayıcı savaş kalıntıları ve yargısız infazlar neden olmuştur. Mağdurlar arasında eski hükümet çalışanları ve aileleri, aşiret yaşlıları ve Taliban'a karşı çıkan kişiler yer almaktadır. Rawadari, Taliban'ın 2024 yılında 885 kişiyi gözaltına aldığını belgelemiştir. Bu, bir önceki yıla kıyasla %42'lik bir artış teşkil etmektedir. Gözaltına alınanlar arasında 142 eski hükümet çalışanı (%20.3'lük artış) ve muhalif gruplarla iş birliği kurmakla suçlanan 282 kişi (2023 yılında kaydedilen sayının iki katı) yer almaktadır. 2024 Tutuklamalardaki söz konusu artış, Taliban'ın Ağustos 2024'te yürürlüğe giren Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Kanunu'nu uygulamasıyla ilişkilendirilmektedir.

20 Mart 2025 tarihinde, Kabil'de düzenlenen bir törende Taliban, kız çocuklarının altıncı sınıf sonrası eğitim almasının yasak olduğu dördüncü okul yılını başlatmıştır. Taliban'ın, kadınların ve kız çocuklarının eğitime yönelik kısıtlamaları, dördüncü yılına girmiştir. Taliban Eğitim Bakanlığı, 20 Mart 2025 tarihinde, her biri 1,000 öğrenci kapasiteli "cihatçı" dini okulların, ülkenin 34 vilayetinin tamamında faaliyet göstermekte olduğunu duyurmuştur. Taliban Enformasyon ve Kültür Kandeher

Müdürlüğü, 17 Mart 2025 tarihinde, vilayette faaliyet gösteren radyo istasyonlarının kadınların seslerini yayınlamasını yasaklayan yeni bir yönerge yayınlamıştır. Mali yılın başlamasının üzerinden iki aydan fazla süre geçmesine rağmen özellikle devlet okullarında çalışan öğretmenler olmak üzere pek çok devlet memuru, maaşlarını hala alamadıklarını belirtmektedir. Ortalama aylık maaş 8,000 Afgani (24 Nisan 2025 itibarıyla yaklaşık 110 ABD Doları) civarındadır.

Şubat 2025'in başında, Taliban sözcüsü Zabihullah Mujahid, sosyal medya üzerinden tüm devlet memurlarının ay sonunda maaşlarını alacağı sözü vermiştir. Taliban Yüksek Mahkemesi tarafından sağlanan istatistiklere göre Taliban, Güneş yılı esasına dayanan Celali İran takviminin 1403. yılında (Mart 2024 – Mart 2025), ülke çapında 60 kadın dahil olmak üzere en az 456 kişi kırbaçlanmıştır. Uluslararası Kızılhaç Komitesi, Afgan nüfusunun neredeyse %80'inin (yaklaşık 33 milyon kişi) temiz içme suyuna yeterli erişimi olmadığı uyarısında bulunmuştur.

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 17 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw12-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=3

Uluslararası Kızılhaç Komitesi'ne (ICRC) göre 2024 yılında, Afganistan'da patlamamış mühimmatın yol açtığı 234 olayda, aralarında 359 çocuğun bulunduğu en az 455 sivil ölmüş ya da yaralanmıştır. Taliban savaşçıları ve kimliği bilinmeyen silahlı saldırganlar arasında, Kunduz vilayetinin Khawja Pesta bölgesindeki Kunduz-Khanabad otoyolu yakınındaki Taliban üssünde çatışma yaşanmıştır. Doğrulanmayan raporlara göre birden fazla ölü ve yaralı vardır.

13 Mart 2025 tarihinde basında yer alan haberlere göre silahlı soyguncular, Paktiya'da bir döviz pazarını basarak iki güvenlik görevlisini öldürmüş ve üç döviz bürosundan toplam 100,000 ABD Doları tutarında para çalmıştır. 17 Mart 2025 tarihinde, Kabil'in kuzeyindeki Khairkhana mahallesinde bir patlama yaşanmıştır.

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 10 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw11-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=2

5 Mart 2025 tarihinde, ABD Başkanı Donald Trump, ABD Kongresi'nde gerçekleştirdiği ilk konuşmasında, 26 Ağustos 2021 tarihinde Kabil havalimanını hedef alan intihar saldırısının arkasındaki ismin, Pakistan'ın da yardımıyla Afganistan-Pakistan sınırında yakalandığını açıklamıştır. Mohammad Sharifullah isimli failin, Irak-Şam İslam Devleti – Horasan Vilayeti (İŞİD – Horasan Vilayeti) militanı olduğu bildirilmiştir. 13 ABD askerinin ve 170'ten fazla sivil Afganın hayatını kaybettiği olay sonucunda şüpheli, yargılanmak üzere ABD'ye gönderilmiştir.

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 3 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw10-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=3

24 Şubat 2025 tarihinde basında yer alan ve Yüksek Mahkeme açıklamalarına atıfta bulunan haberlere göre Taliban, Host vilayetinde 18 kişiyi, eşcinsel ilişkide ve "uygunsuz ilişkide" bulundukları gerekçesiyle kırbaçlamıştır. 2 Mart 2025 öncesindeki on bir günde, Kabil, Host, Nengrehar, Zabul, Kapisa, Pervan, Herat, Gazne ve Bamyan vilayetlerinde, 70'ten fazla kişinin kırbaçlandığı bildirilmiştir. Birleşmiş Milletler İnsan Hakları Konseyi'ne sunulan bir rapora göre Taliban, Temmuz – Aralık 2024

aralığında halka açık 311 kırbaçlama gerçekleştirmiştir. Bu, 2024 yılının ilk yarısına kıyasla %22’lik bir artış teşkil etmektedir.

- **ABD Uluslararası Dini Özgürlükler Komisyonu (USCIRF), *USCIRF 2025 Yıllık Raporu - Özellikle Endişe Duyulan Ülkeler için Önerilir: Afganistan, Mart 2025:***

<https://www.uscifr.gov/sites/default/files/2025-03/Afghanistan%202025%20USCIRF%20Annual%20Report.pdf>

Fiili Taliban yetkilileri, Afgan kadınların dini özgürlüklerini ve günlük hayatlarını ciddi düzeyde baskılamak, hareketlerini, giyimlerini, eğitimlerini ve ifadelerini kısıtlamak için dinin kendi yorumlarını uygulamaya devam etmiştir. Ocak 2024 itibarıyla yetkililerin, Kabil ve Deykundi vilayetlerinde, kadınların ve kız çocuklarının kamusal alanlarda tamamen örtünmesini zorunlu kılan Mayıs 2022 fermanında açıklandığı üzere Taliban’ın “düzgün başörtüsü” tanımını karşılamayan onlarca kadını gözaltına aldığı bildirilmiştir. Gözaltına alınan kadınları serbest bırakmadan önce yetkililer, erkek vasilerin ileride fermana uyulacağını temin eden belgeler imzalamasını şart koşmuştur. Taliban ayrıca, kadınlara ve 12 yaşın üzerindeki kız çocuklarına yönelik dini gerekçeli eğitim yasağını uygulamaya da devam etmiştir.

Hem fiili Taliban yetkilileri hem de Irak-Şam İslam Devleti – Horasan Vilayeti (İŞİD – Horasan Vilayeti), 2024 yılında da özellikle Şii Hazaralar olmak üzere dini azınlıkları hedef almaya devam etmiştir. Örneğin, Eylül ayında İŞİD – Horasan Vilayeti, Deykundi vilayetinde Irak’ın Kerbela bölgesinden dönen bir grup Hazara hacıya saldırarak 14 kişiyi öldürmüştür. Bunun yanı sıra, Taliban yetkilileri, yıl boyunca Hazara kadınları “uygunsuz başörtüsü” gerekçesiyle tutuklayarak tacize, işkenceye ve şiddete maruz bırakmıştır. Ülkenin diğer, sayısı azalan dini azınlık toplulukları da saldırılara maruz bırakılmıştır. Örneğin Mayıs ayında, İŞİD – Horasan Vilayeti’nden bir silahlı saldırgan, Bamyân vilayetindeki bir pazar alanında Hristiyanlara ve Şii Müslümanlara ateş açmış, iki Afganı ve üç İspanyolu öldürmüştür.

Sivil Toplum Kuruluşları

- **Afganistan Gazeteciler Merkez (AFJC), *Kandehar’da Medyaya Yeni Kısıtlamalar: Kadınların Sesleri Yasaklandı ve Taliban Liderlerinin Unvanlarını Kullanma Zorunluluğu Getirildi, 18 Mart 2025:***

<https://afjc.media/english/index.php/news/inside-afghanistan/southern-province/kandahar/women-s-voices-banned-and-title-mandate-for-leadership-in-kandahar>

Güney vilayeti Kandehar’daki fiili yetkililer, yerel basına yeni, katı kısıtlamalar getirmiştir. Kadınların seslerinin yayınlanmasını yasaklayan ve fiili lider Molla Hibeytullah Ahundzade’den bahsederken “Yüce Amir al-M’uminin, Tanrı onu korusun” unvanının kullanılmasını zorunlu kılan yeni bir yönerge uygulamaya konmuştur.

Afganistan Gazeteciler Merkezi (AFJC), Enformasyon ve Kültür Kandehar Müdürlüğü tarafından yayınlanan yönergenin bir kopyasını edinmiştir. Bu yönerge, 18 Mart 2025 tarihinde vilayetteki basın kuruluşlarına yazılı olarak dağıtılmıştır. "Kandehar'daki Radyo İstasyonları İçin Temel Kılavuz İlkeler" başlıklı yönergede önemli maddeler yer almaktadır:

1. Basın organları, İslam Emirliği liderinden bahsederken “Yüce Amir al-M’uminin, Tanrı onu korusun” unvanını kullanmalı ve mevcut hükümetten “İslam Emirliği” olarak bahsetmelidir.
2. Eğlence programlarındaki kadınlardan mesajlar da dahil olmak üzere kadınların seslerinin radyoda yayınlanması kesinlikle yasaktır.
3. İlaç, kozmetik ürünleri ya da sağlık tesisleri reklamlarının yayınlanabilmesi, Halk Sağlığı Dairesi iznine tabidir.

4. Radyo çalışanları, gazetecilik faaliyetleri için Kandehar'ın diğer bölgelerine gidebilmek için Enformasyon ve Kültür Dairesinden izin almalıdır.
- **Afganistan Gazeteciler Merkezi (AFJC), Ferah Vilayetine Ulusal Televizyon Dairesi, Canlı Varlıkların Görsellerinin Yayınlanmasına Getirilen Yasağın Ardından Faaliyetlerini Askıya Aldı, 6 Mart 2025:**

<https://afjc.media/english/index.php/news/inside-afghanistan/western-province-news/farah/national-television-branch-in-farah-province-suspends-broadcasts-following-ban-on-images-of-living-beings>

Ferah vilayetindeki medya faaliyetlerinde önemli bir değişiklik yaşanmış, Ulusal Televizyon dairesi, canlı varlıkların yayınlanmasına getirilen yasa nedeniyle faaliyetlerini askıya almıştır. Bu karar, Ferah'ı yerel basına bu tür bir yasa getiren yedinci vilayet yapmaktadır. Ancak söz konusu yasa, bazı vilayetlerde kısmen kaldırılmıştır.

Ferah vilayetinden güvenlik endişeleri nedeniyle isimsiz kalma koşuluyla konuşan bir kaynak, Afganistan Gazeteciler Merkezi'ni (AFJC) fiili Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Bakanlığının baskısını artırması, söz konusu yasağın uygulamaya konmasına yol açmıştır. Bunun sonucunda, Ulusal Radyo Televizyon Kurulu Ferah Dairesi, tamamen ses yayınına geçerek görsel yayınlarını sonlandırmıştır. Mevcut yayınlarda haberler sadece sesli formatta yayınlanmakta, çevrimiçi içeriklerde ise sadece cansız objelerin ya da yapıların görsellerine yer verilmektedir.

Medya

- **British Broadcasting Corporation (BBC), Afgan genç kızların okula gitmesi yasak – artık bu dersler tek seçenekleri, 25 Mart 2025:**

<https://www.bbc.com/news/articles/c36wyzl3n00o>

Taliban'ın genç kızların eğitime yönelik kısıtlamaları, Birleşmiş Milletler Çocuklara Yardım Fonu'na (UNICEF) göre bir milyondan fazla kız çocuğunu etkilemiştir. İslam öğretilerine odaklanan dini okullar olan medreseler, pek çok kadının ve genç kızın eğitime erişim için tek seçeneği haline gelmiştir. Ancak, aileleri özel okul ücretlerini ödeyebilenler hala matematik, bilim ve yabancı diller gibi alanlarda derslere erişebilmektedir. Medreselerin, genç kadınlara laik okullarda erişebilecekleri eğitimin bir kısmını sağladığını düşünen bir kesim bulursa da medreselerin laik eğitimin yerini tutamayacağını belirtenler de bulunmaktadır. Bunun yanı sıra, medreselerde öğrencilerin zihinlerinin yıkandığı endişesi de söz konusudur.

Afganistan, kadınların ve kız çocuklarının orta ve yükseköğrenime erişimlerinin yasak olduğu tek ülkedir. Taliban hükümeti, ilk etapta yasağın, "İslami müfredat" gibi belli koşullar karşılanana kadar geçici olduğunu ileri sürmüştür. Ancak, yasağın üzerinden yıllar geçmesine rağmen kız çocukları için okulları yeniden açma yönünde herhangi bir ilerleme kaydedilmemiştir.

Afganistan İnsan Hakları Merkezi'nin Ocak 2025 tarihli raporu, medreselerin Taliban'ın ideolojik hedeflerini gerçekleştirme araçları olarak kullanıldığını ileri sürmüştür. Rapor, medrese müfredatlarında "aşırılıkçı içeriğe" yer verildiğini iddia etmektedir. Taliban'ın kullanımını teşvik ettiği ders kitaplarında, örgütün siyasi ve askeri faaliyetlerinin desteklendiğini, kadınların ve erkeklerin bir arada bulunmasına karşı çıktığını ve başörtüsü zorunluluğunu savunduğunu aktarmaktadır.

- **British Broadcasting Corporation (BBC), Taliban tarafından alıkonulan çiftin ailesi, sağlıklarından endişe ediyor, 23 Mart 2025:**

<https://www.bbc.com/news/articles/c4gd5epdlxno>

Afganistan’da gözaltına alınan yetmişli yaşlarındaki İngiliz çiftin ailesi, duruşmalarının ertelenmesinin ardından çiftin sağlık durumundan endişe ettiklerini belirtmiştir. 79 yaşındaki Peter Reynolds ve 75 yaşındaki eşi Barbie, 1 Şubat 2025 tarihinde, Bamyân vilayetindeki evlerine dönerken tutuklanmıştır. Kızlarının söylediğine göre çift, Cumartesi günü duruşma için cezaevinden çıkarılmış ve dört saat boyunca diğer mahkumlara zincirli şekilde yerde oturarak bekletildikten sonra tekrar cezaevine götürülmüştür.

Sarah Entwistle, annenin “yetersiz beslenme nedeniyle çöktüğünü” ve babasının sağlık durumunun “kötüleştiğini,” kendilerine karşı “herhangi bir suçlama bulunmadığını” eklemiştir. 1970 yılında, Afganistan’ın başkenti Kabil’de evlenen Reynolds çifti, kadınlara ve çocuklara yönelik eğitim faaliyetleri de dahil olmak üzere Afganistan’da 18 yıldır eğitim programları yürütmektedir. Taliban’ın, 12 yaşın üzerindeki kız çocuklarının eğitim almasını yasaklamasına ve kadınların çalışmasına izin vermemesine rağmen çiftin çalışmalarının, yerel makamlarca onaylandığını görülmektedir.

- **Radio Free Europe/Radio Liberty (RFE/RL), Yoksulluk ve Taliban Kısıtlamaları İçinde Kalan Afganlar Artık Nevruz Kutlamıyor, 19 Mart 2025:**

<https://www.rferl.org/a/afghanistan-taliban-nowruz-noruz-kabul-music-ban-women/33353197.html>

Jalal Shirzad, ülke çapından binlerce kişinin kutlamalara katılmak için geldiği memleketi Mezar-ı Şerif’in, Afganistan’daki en büyük Nevruz (İran Yeni Yılı) kutlamalarına ev sahipliği edişini izleyerek büyümüştür. Kutlamalar, mavi mozaikleriyle meşhur bir ibadethanede gerçekleştirilen kadim bir bayrak göndere çekme töreniyle başlar, ardından yemek stantlarının kurulduğu, müziğin ve dansın yer aldığı, geleneksel spor müsabakalarının ve aile pikniklerinin düzenlendiği bir panayır gerçekleştirdi. Kuzeydeki Belh vilayetinin başkenti Mezar-ı Şerifli, 30 yaşındaki yazar Shirzad, Taliban hükmü altında Nevruz’un pek çok Afgan için sıradan bir gün haline geldiğini belirtmektedir.

Shirzad ve RFE/RL’ye konuşan diğer Afganlar, aşırı yoksulluk ve Taliban’ın uygulamaya koyduğu pek çok kısıtlama nedeniyle, bu yıl 20 Mart’a denk gelen Nevruz’u kutlama niyetlerinin olmadığını belirtmiştir. Shirzad, “Artık Nevruz ve diğer sıradan günler arasında bir fark yok”, açıklamasında bulunmuştur. “İnsanlar, Nevruz’da da işe gitmek zorunda. [Nevruz] artık resmi tatil bile değil.” Ağustos 2021’de Kabil’in yönetimini tekrar ele geçiren aşırılıkçı grup Taliban, Nevruz’un resmi tatil statüsünü iptal etmiş ancak isteyenlerin Nevruz’u kutlamaya devam edebileceğini belirtmiştir.

- **Radio Free Europe/Radio Liberty (RFE/RL), Afganistan’da, Her İki Saatte Bir Kadın Doğum Yaparken Hayatını Kaybediyor, 15 Mart 2025:**

<https://www.rferl.org/a/afghanistan-taliban-healthcare-women-childbirth/33348006.html>

Afganistan’da, her iki saatte bir kadın doğumda hayatını kaybetmektedir. Bu sarsıcı anne ölüm oranı, dünyada görülen en yüksek oranlardan biridir. Ve Taliban’ın baskıcı hükmü altında, durum daha da kötüleşmektedir. Mağdurlar arasında, Aralık ayında, kuzeybatı vilayeti Badgis’teki köyünde doğum yaptığı sırada hayatını kaybeden genç bir kadın da bulunmaktadır. Söz konusu kadının kız kardeşi Fereshta, “Hem kız kardeşim hem de doğmamış çocuğu hayatlarını kaybetti,” açıklamasında bulunmuştur. “Bizim yaşadığımız bölgede ebe ya da sağlık merkezi yok.” n Fereshta, 20’li yaşlarında ve üç küçük çocuğu olduğunu söylediği kız kardeşinin adını paylaşmamıştır.

Birleşmiş Milletler’in 2024 verilerine göre Afganistan’da, her 100,000 doğumda en az 638 anne hayatını kaybetmiştir. Özellikle merkeze uzak bölgelerde olmak üzere bazı vakaların bildirilmemesi nedeniyle esas sayının çok daha yüksek olması muhtemeldir.

- **Inter Press Service (IPS), *Afganistan'daki Krizin Yükünü Kadınlar ve Kız Çocukları Çekiyor, 13 Mart 2025:***

https://www.ipsnews.net/2025/03/women-girls-afghanistan-bear-brunt-countrys-crisis/?utm_source=rss&utm_medium=rss&utm_campaign=women-girls-afghanistan-bear-brunt-countrys-crisis#google_vignette

Taliban'ın neredeyse dört yıl önce Afganistan yönetimini tekrar ele geçirmesinden bu yana, 14 milyondan fazla kadının insan hakları ortadan kalkmaya başlamıştır. Toplumsal cinsiyete dayalı eşitsizliklerdeki artış, Afganistan'da çatışmalarla, yerinden edilmelerle, iklim kriziyle, gıda güvensizliğiyle ve ekonomik istikrarsızlıkla tanımlanan mevcut krizi daha da kötüleştirmiştir. 2025 yılında, insani yardım fonlarındaki yaygın kesintiler, krizi daha da kötüleştirmiştir.

Afganistan'daki mevcut insani durum vahimdir. Birleşmiş Milletler Afganistan'a Yardım Misyonu'na (UNAMA) göre nüfusun yaklaşık %50'si, diğer bir deyişle 23 milyon kişi, hayatta kalabilmek için insani yardıma bağımlı vaziyettedir. Birleşmiş Milletler Sözcüsü Stéphane Dujarric, patlamamış mühimmatın her ay yaklaşık 55 kişinin ölümüne ve yaralanmasına yol açtığını, bunların çoğunluğunu çocukların oluşturduğunu belirtmektedir. 6 Şubat tarihli bir Güvenlik Konseyi raporu da Afganistan'da "ülkenin istikrarının yanı sıra Orta Asya'nın ve diğer komşu ülkelerin güvenliğine karşı ciddi bir tehdit oluşturan" bir düzineden fazla terör örgütünün aktif olduğunu belirtmektedir.

Taliban'ın Afganistan'da kadın haklarını hedef alan çok sayıda fermanı dolayısıyla, uzun süredir devam eden bu krizden en çok etkilenenler kadınlar ve kız çocukları olmuştur. Mevcut olarak, kadınların pek çok mesleği icra etmesi ve yükseköğrenim alması yasaklanmıştır. Ayrıca kadınların erkek akrabaları eşlik etmeden kamusal alanlara girmesine de izin verilmektedir. Kız çocuklarının aldığı eğitim sınırlıdır ve 6. sınıf sonrasında eğitimlerine devam etmeleri yasaktır.

- **Associated Press News (AP), *Birleşmiş Milletler yasaklarının görmezden gelinemeyeceğini söylerken Taliban, Afgan kadınların haklarının korunduğu hususunda ısrarcı, 8 Mart 2025:***

<https://apnews.com/article/afghanistan-taliban-women-c597b854d5c3ea4b180e591be773b80d>

Birleşmiş Milletler'in devam eden istihdam ve eğitim yasaklarını kınamasına karşın Taliban, Dünya Kadınlar Günü'nde bir mesaj yayınlayarak Afgan kadınların haklarının korunduğunu bir güvenlik ortamında yaşadığını belirtmiştir. Taliban, Afganistan'ın kontrolünü ele geçirdiği 2021 yılından bu yana kadınların ve kız çocuklarının altıncı sınıftan sonra eğitimlerine devam etmelerini, çok sayıda mesleği icra etmelerini ve pek çok kamusal alanda bulunmalarını yasaklamıştır. Geçtiğimiz Ağustos ayında, Ahlaksızlığın Önlenmesi ve Faziletin Teşviki Bakanlığı, kadınların evleri dışında seslerinin duyulmasını ve örtülmemiş yüzlerinin görünmesini yasaklayan kanunlar uygulamaya koymuştur.

Taliban baş sözcüsü Zabihullah Mujahid, resmi X hesabında 8 Mart 2025 tarihinde kutlanan Dünya Kadınlar Günü'ne değinmeden bir açıklama yayınlamıştır. Kadınların onurunun, gururunun ve yasal haklarının İslam emirliği için bir öncelik olduğunu ifade etmiştir. Taliban, kendi hükümetinden bahsederken "İslam emirliği" terimini kullanmaktadır.

Afgan kadınların hem fiziksel hem de psikolojik güvenlik içinde yaşadıklarını da eklemiştir. Mujahid, şu açıklamada bulunmuştur: "İslam hukukunun yanı sıra Afgan toplumunun kültürü ve gelenekleri uyarınca, Afgan kadınların temel hakları güvence altına alınmıştır. Ancak, Afgan kadınların haklarının, Batı toplumlarına ve bu toplumların kültürlerine kıyasla önemli farklılıkları bulunan İslami Afgan topluluğu bağlamında konuşulduğu unutulmamalıdır."

- **Inter Press Service (IPS), *Umudu Dikmek: İki Afgan Kadın, İğne ve İplikle Hayatlarını Yeniden İnşa Ediyor, 5 Mart 2025:***

https://www.ipsnews.net/2025/03/stitching-hope-two-afghan-women-rebuild-lives-needle-thread/?utm_source=rss&utm_medium=rss&utm_campaign=stitching-hope-two-afghan-women-rebuild-lives-needle-thread

Zainab ve Mursal adlı iki genç Afgan kadının eğitimleri, Taliban tarafından yarıda kesilmiştir. Ancak umutsuzluğa teslim olmak yerine ellerine iğne ve iplik alarak becerilerini, kendilerine gelir sağlayan ve diğer Afgan kadınlara ilham alan başarılı bir terziilik işine dönüştürmüşlerdir. İki kararlı genç kadınla ve eski bir dikiş makinesiyle başlayan bu yolculuk, sadece ailelerini geçindirmekle kalmayan, diğer kadınları da güçlendiren bir atölye halini almıştır.

Her ikisi de Bamyanlı olan 22 yaşındaki Zainab ve 20 yaşındaki Mursal, kadınların eğitim almasını ve maaşlı işlerde çalışmasını yasaklayan katı Taliban kısıtlamaları altında yaşamaktadır. Zainab, annesi ve üç erkek kardeşi dahil beş kişilik bir ailede yaşamaktadır. Annesi çalışmayan Zainab’ın beş yıl önce üniversiteden mezun olan iki ağabeyi ise henüz iş bulamamıştır. Babasının vefatından bu yana Zainab, evi tek başına geçindirmektedir. Mursal ise babası, annesi, dört kız kardeşi ve üç erkek kardeşi dahil on kişilik bir ailede yaşamaktadır. O da güvenlik görevlisi olarak çalışan babasıyla birlikte, elinden gelen her şekilde ailesinin geçimine katkıda bulunmaktadır. Zainab, “Taliban, üniversite kapılarını kapatıp beni eğitimden mahrum bıraktığında dünyam başıma yıkıldı,” ifadelerini aktarmıştır. Ancak annesi, “oturup beklerse hiçbir şeyin değişmeyeceği,” yönünde cesaretlendirmiştir. Zainab’a dikiş dikmeyi öğretmiştir ve bu dersler, çok geçmeden hayatlarını değiştirmiştir.

Araştırma Kurumları

- **Afganistan Analiz Uzmanları Ağı (AAN), Afganistan’ın Kırsal Kesimlerinde Kadınların Sağlık Hizmetlerine Erişimi: “Çoğu zaman hastaneye gitmiyoruz”, 27 Mart 2025:**

<https://www.afghanistan-analysts.org/en/wp-content/uploads/sites/2/2025/03/20250326-Rural-women-health-access-FINAL.pdf>

Afganistan’da sağlık hizmetleri vahim bir tablo oluşturmaktadır. İslam Emirliği’nin, Ağustos 2021’de yeniden kurulmasından bu yana sağlık hizmetleri çökmüş, sağlık tesisi ve sağlık personeli sayısı azalmıştır. Şehirlerdeki hizmetlerin kırsal kesimlere kıyasla daha iyi olması, sağlık hizmetlerinde eşitsizliklere de yol açmıştır. Ancak Emirlik’in kadınları hedef alan yasaklarındaki artış, söz konusu eşitsizlikleri daha da kötüleştirmiştir: Kırsal kesimlerde, kadınların bağımsız şekilde seyahat etmesine getirilen yasaklar, kliniklere gitmelerini hiç olmadığı kadar zorlaştırmıştır.

Ülkede erişilebilir sağlık tesisi sayısının az olması ve özellikle uzman doktorlar ve kadın sağlık çalışanları olmak üzere personel eksikliği, kadınları temel sağlık hizmetlerine erişebilmek için uzak mesafelere seyahat etmeye zorlamaktadır. Ekonomik kriz varlığını sürdürürken aileler, tedavi olabilmek için uzak vilayet merkezlerine ve hatta başkentlerine seyahat edecek maddi kaynak bulmak zorundadır.

Komşu Ülkelerdeki Afganların Durumu, Sınır Ötesi Hareketler ve Gelişmeler

Uluslararası ve Hükümetlerarası Organizasyonlar

- **Afganistan Sınır Konsorsiyumu, *Sınırlarda Acil Durum Faaliyetleri (1 Ocak - 31 Aralık 2024)*, 17 Mart 2025:**

https://reliefweb.int/attachments/7a8a2f1d-8059-4ed3-af18-c9e02af8f226/bc_december.pdf

Önde gelen 12 insani yardım kuruluşundan oluşan Sınır Konsorsiyumu, 1 Ocak – 31 Aralık 2024 tarihleri arasında, geçtiğimiz yıl gerçekleşen belgesiz 83,245 geri dönüşün %97'si dahil olmak üzere 134,000 kişiye yardım sağlamıştır. En yaygın geri dönüş hedefi olan Kandehar'ı, Nengrehar, Kabil, Kunduz ve Helمند takip etmiştir. Belgesiz geri dönenlerin çoğunluğunun on yıldan uzun süre yurt dışında yaşadıkları, %45'i için bu sürenin 20 yılın üzerinde olduğu bildirilmiştir.

- **Birleşmiş Milletler Mülteciler Yüksek Komiserliği (UNHCR), *Pakistan-Afganistan: 9 Mart 2025 itibarıyla Geri Dönüslere Yönelik Acil Durum Müdahalesi*, 12 Mart 2025:**

<https://data.unhcr.org/en/documents/download/115057>

Pakistan hükümetinin “Yasadışı Yabancıları Geri Gönderme Planı'nın” bir sonucu olarak 15 Eylül 2023 tarihinden bu yana 843,400'den fazla Afgan, Afganistan'a geri dönmüştür. Şubat 2025'te, 1,417'si sınır dışı edilmiş 17,900 kişi Afganistan'a geri dönmüştür. Torkham sınır kapısının 22 Şubat 2025 tarihinden bu yana kapalı olmasına rağmen sınır dışı etmeler, önceki aya kıyasla %44 artış göstererek Kasım-Aralık 2023'teki IRFP zirvesinden bu yana en yüksek orana (1,417) ulaşmıştır. Şubat 2025'te bildirilen toplam tutuklama ve gözaltı olayı, 1,400'ü geçerek Ocak 2025'e kıyasla %15'lik artış göstermiştir. Bu tutuklama ve gözaltı olaylarının yaklaşık %50'si, İslamabad Başkent Bölgesi ve Rawalpindi'de yaşanmıştır.

Devlet Kurumları

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 17 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw12-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=3

Afganistan-Pakistan arasındaki Torkham sınır kapısı, 17 Mart 2025 itibarıyla hala kapalıdır. Sınır kapısı, 24 gündür kapalıdır. Taliban ve Pakistan arasındaki görüşmelerin durma noktasına gelmesiyle yakın gelecekte bir çözüme ulaşılacağı düşünülmektedir. 9 Mart 2025 tarihinde görüşmelerin ilk etabı gerçekleştirilmiş, iki taraf da iki günlük bir ateşkes ilan edilmesi ve Taliban'ın yeni sınır karakollarının inşasını durdurması üzerine mutabakata varmıştır. Ancak Taliban kuvvetleri, görüşmelerden bir gün sonra sınır karakollarının inşasına yeniden başlayarak gerginlikleri körüklemiştir. Taliban, görüşmelerin geçtiğimiz hafta aşiret yaşlıları ve iş dünyasından temsilciler gerçekleştirilmesi planlanan ikinci etabına katılmamıştır. Pakistan, sınır kapısının yeniden açılmasını, Taliban'ın tartışmalı bölgede askeri tesislerin inşasını durdurmasına bağlı hale getirmektedir.

- **Alman Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), *İltica ve Göç Bilgi Merkezi Bilgilendirme Notları*, 10 Mart 2025:**

https://www.bamf.de/SharedDocs/Anlagen/EN/Behoerde/Informationszentrum/BriefingNotes/2025/briefingnotes-kw11-2025.pdf?__blob=publicationFile&v=2

2 Mart 2025 ve 6 Mart 2025 tarihlerinde, Afganistan ve Pakistan arasındaki Torkham sınır kapısında, Taliban ve Pakistan askerleri arasında yoğun çatışmalar yaşanmıştır. Diğer kayıpların yanı sıra dört Taliban savaşçısı öldürülmüştür. Her iki taraftan askerler, siviller ve üç gazeteci yaralanmıştır. Sınır köylerinin sakinler, evlerinin ve bir caminin çatışmalarda hasar gördüğünü bildirmiştir. Pakistanlı yetkililer, köylülerden bölgeyi geçici olarak boşaltarak daha güvenli alanlara geçmelerini talep etmiştir. Sınır kapısı, resmi sınırların belirlenmesinde yaşanan anlaşmazlıklar nedeniyle 22 Mart 2025 tarihinden beri kapalıdır. 9 Mart 2025 tarihinde, Taliban temsilcilerinin ve Pakistanlı yetkililerin ateşkes ve Torkham sınır kapısının yeniden açılması hususunda anlaşmaya vardığı duyurulmuştur.

Medya

- **Radio Free Europe/Radio Liberty (RFE/RL), *Pakistan'da Yüzbinlerce Afgan, Sınır Dışı Edilmeye Hazırlanıyor*, 30 Mart 2025:**

<https://www.rferl.org/a/afghan-refugees-pakistan--deportation-unhcr/33363309.html>

Taliban'ın 2021 yılında ülke yönetimini ele geçirmesinin takiben Afganistan'dan kaçan 800,000'den fazla Afgan, komşu ülke Pakistan'da resmî belgeleri olmadan yaşamaktadır. Söz konusu belgesiz Afgan mülteciler ve göçmenler, Islamabad'ın ülkeyi 31 Mart 2025 itibarıyla terk etmeleri yönündeki hızla yaklaşan sınır dışı emriyle karşı karşıyadır. Pakistan hükümeti tarafından resmi olarak kayıt altına alınmış ve Birleşmiş Milletler Mülteciler Yüksek Komiserliği (UNHCR) tarafından verilen Kayıt Belgesi kartına sahip 1.4 milyon Afganın ise ülkeyi terk etmek için 30 Haziran 2025 tarihine kadar süresi vardır. Söz konusu Afganların çoğu, uzun süredir Pakistan'da yaşamaktadır. Çoğunluğu Batı'da olmak üzere üçüncü ülkeye yerleştirilmeyi bekleyen 40,000 Afganın akıbeti ise belirsizdir.

İlk etapta Pakistan, aktivistlerden, gazetecilerden ve Batı destekli devrik Afgan hükümetinin ve silahlı kuvvetlerinin eski çalışanlarından oluşan bu risk grubu Afganların ülkeden ayrılması gerektiğini, aksi takdirde 31 Mart 2025 itibarıyla sınır dışı edileceklerini belirtmiştir. Ancak, Pakistan İçişleri Bakanlığından bir kaynak, RFE/RL çatısı altında faaliyet gösteren Radio Mashaal'a, bu grubun ülkeden ayrılması için son tarihin 30 Haziran 2025'e kadar uzatıldığını söylemiştir. Söz konusu grup içerisinde, Amerika Birleşik Devletleri'ne yerleştirilmeyi bekleyen yaklaşık 15,000 Afgan bulunmaktadır. Bu Afganların statüleri, Başkan Donald Trump yönetiminin ABD Mülteci Kabul Programı'nın (USRAP), 27 Ocak 2025 itibarıyla en az üç ay askıya alınacağını duyurması dolayısıyla belirsizliğini korumaktadır.

- **The Guardian, *'Bu, ölüm demek': Afgan kadın hakları aktivistleri, Pakistan'dan sınır dışı edilme riskiyle karşı karşıya*, 30 Mart 2025:**

<https://www.theguardian.com/world/2025/mar/30/it-means-death-afghan-womens-rights-activists-face-deportation-from-pakistan>

Pakistan'a sığınmış olan 50'den fazla önde gelen Afgan kadın hakları aktivisti, Taliban tarafından hapse atılacaklarından ya da öldürüleceklerinden korktukları ülkelere sınır dışı edilme riskiyle karşı karşıyadır. Pakistan hükümeti, gerici bir politika doğrultusunda milyonlarca Afganı sınır dışı etmeye karar vermiştir. Bu gelişme, Pakistan ve Afganistan arasındaki ilişkilerin ciddi şekilde kötüleşmesinin ve sınırlardaki militan saldırılarının artmasının ardından yaşanmıştır.

Pakistan hükümeti bakanları, Afganları ülkede suç ve militanlığı körükleyen "teröristler" ve "hainler" olmakla suçlamıştır. Pakistan, Eylül 2023 itibarıyla Afgan mültecileri sınır dışı etmeye başlamıştır. Uluslararası Af Örgütü'nün yakın tarihli bir raporuna göre şu ana kadar en az 844,499 Afgan, "Taliban tarafından zulme maruz bırakılma" riskiyle karşılaşacakları Afganistan'a zorla geri gönderilmiştir.

Taliban hükmü altındaki Afganistan'a geri dönme riskiyle karşı karşıya olanlar arasında, kadın haklarını ve eğitimi savundukları ya da protestolara katıldıkları için zulümden kaçan 60 kadın aktivist ve insan

hakları savunucusu da bulunmaktadır. Polisin İslamabad ve Rawalpindi şehirlerinde ev aralamaları gerçekleştirdiği ve Afganları keyfi olarak tutuklayarak yüksek miktarda rüşvet talep ettiği yönünde iddiaların bulunduğu bu ortamda, pek çok Afgan aktivist son haftalarda sığınmak zorunda kalmıştır.

- **Radio Free Europe/Radio Liberty (RFE/RL), *Yeni Kısıtlamaların Uygulamaya Konduğu İran'da, Belgesiz Afganlar Belirsiz Bir Gelecek Karşı Karşıya, 21 Mart 2025:***

<https://www.rferl.org/a/iran-afghanistan-undocumented-migrants-restrictions/33354060.html>

Tahran'ın, belgesiz mültecilerin sağlık hizmetlerine, eğitime, barınmaya ve diğer temel hizmetlere erişimini kesecek geniş çaplı kısıtlamaları uygulamaya koymaya hazırlandığı İran'da, milyonlarca Afgan belirsiz bir gelecek karşı karşıyadır. 21 Mart 2025 tarihinde yürürlüğe girecek yeni politika, pek çok Afganı düşman bir ev sahibi ülke ve istikrarsız memleketleri arasında imkânsız bir seçim yapmaya zorlamaktadır.

Bu ayın başında, İran İçişleri Bakanlığına bağlı Yabancı ve Yabancı Göçmen İşleri Merkezi, yeni kurallar kapsamında temel hizmetlere erişim hakkını koruyacak altı kategorideki Afganları açıklamıştır. Bunlar arasında mülteci olarak kayıtlı Afganlar, geçerli vizesi ya da çalışma izni olan Afganlar, Taliban tarafından devrilen Batı destekli Afgan hükümetinin eski çalışanları ve vize başvurusunda bulunmuş, okula giden çocukları bulunan aileler yer almaktadır. Tahran, belgesiz mültecileri hedef alan çalışmaları kapsamında, son iki yıl içerisinde 2 milyondan fazla mülteciyi sınır dışı etmiştir.

Yasal Uyarı:

Mevcut derleme, Afgan vatandaşlarına yönelik mülteci statüsü belirlemeye ilişkin hususlarda UNHCR Türkiye tarafından toplanan menşe ülke bilgilerini (MÜB) derlemektedir.

Derleme kamuya açık bilgilere, çalışmalara ve yorumlara dayanmaktadır. Derleme açıklayıcı nitelikte olmakla birlikte ne kamuya açık alanda mevcut olan bilgilerin tamamını kapsamakta ne de insan hakları koşullarına ilişkin genel bir rapor olması amaçlanmaktadır. Rapor, herhangi bir bireysel mülteci talebinin esasları konusunda nihai değildir. Tüm kaynaklar alıntılanmış ve tamamıyla referans verilmiştir. Kullanıcılar, alıntı yapılan belgelerin tam metnine bakmalı ve başvurulardan kaynaklanan belirli araştırma konularına atıfta bulunarak kaynak materyalin güvenilirliğini, ilgililiğini ve güncelliğini değerlendirmelidir.